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کــوتــــاه

احسان   – ملی  آرمان   
از فیش های  اسقایی: صحبت 
ذهن ها  می شود  که  حقوقی 
دولت  زمان  افشاگری های  به 
روحانی باز می گردد. در آن زمان 
رئیس صندوق توسعه ایران ملی 
معمول  غیر  حقوق  دریافت  با 
مساله ای به نام حقوق نجومی 
را مورد پیگرد رسانه ها قرار داد. 
در آن یک مورد حسن روحانی 
رئیس جمهور وقت، خود به پرونده 
ورود کرد و ضمن استعفای رئیس 
صندوق توسعه مبالغ اضافه حقوق 
به خزانه بازگردانده شد. بعدها 
حقوق های نجومی دیگری هم 
رسانه ای شد و دستگاه قضا برای 
آن مدیران پرونده تشکیل داد 
و درخبرها آمد که برخی از این 
نجومی بگیران ملزم به بازگرداندن 
مبالغی به بیت المال شدند. در آن 
زمان سایر قوا به قوه مجریه فشار 
می آوردند که باید دولت، تن به 
شفافیت دهد. اتفاقا دولت روحانی 
زمینه  این  در  خوبی  گام های 
برداشت و تمامی زیر ساخت ها 
را برای اجرای آنچه شفافیت از 
عملکرد مدیران تا حقوق آنها بود 
را ایجاد کرد و در پاسخ به منتقدان 
خود اعلام می کرد اگر دولت در 
زمینه شفافیت مجموعه های زیر 
نظر خود اقدام کند آیا سایر قوا 
نیز حاضرند در این زمینه اقداماتی 

انجام دهند؟
 اصلاح طلبـــان و اصل 

شفافیت در شورای پنجم
 همزمان با در قدرت قرار گرفتن 
دولت روحانی جریان اصلاحات 
نیز توانست شورای شهرها را یکی 
پس از دیگری فتح کند. در تهران 
اصلاح طلبان شورای پنجم از قبل 
اعلام کرده بودند اگر بتوانند در 
شورا به پیروزی دست یابند در 
زمینه شفافیت های مالی اقداماتی 
خواهند کرد. محمدعلی نجفی، 
شهردار تهران پای شفافیت ایستاد 
و بعد از برخی اقداماتی که در مورد 
شهری  مدیران  مالی  عملکرد 
گذشته انجام داد؛ درکنار شورای 
شهر پنجم در زمینه شفافیت، 
اقدامات مهمی رابه ثمر رساند. 
جریان اصلاحات قوانینی را در 
زمینه شفافیت مالی در شورای 
شهر به تصویب رساندند، همزمان 
نجفی شهردار تهران از سایت 
شفافیت رونمایی کرد و رفته رفته 
قراردادهای مالی شهرداری در این 
سایت بارگذاری شد و در مقطعی 
تصمیم گرفته شد فیش حقوقی 
کارکنان شورا و شهرداری نیز 
در این سایت قرار گیرد. هر چند 
تنها پایه حقوق کارکنان مدیریت 
منعکس  سایت  این  در  شهری 
شد اما تلاش های زیادی از سوی 
شورای شهر در این زمینه صورت 

گرفت تلاش هایی که البته و از قرار 
معلوم از سوی شورای شهر ششم و 
شهردار فعلی تهران آنگونه که باید، 

در ابتدای مسیر ادامه نیافت. 
 شفافیت در شورای ششم

 بر اساس قوانین شهرداری و 
باید پیگیر مساله  شورای شهر 
شفافیت و اجرای قوانین مختلف 
در این زمینه باشند. برخی اعضای 
شورای شهر در گذشته پیرامون 
این مورد اعلام کردند که پیگیر 
شفافیت هستند. از این رو بعد از 
چند ماه وقفه در ابتدای روی کار 
آمدن شورای ششم با پیگیری 
کمیته شفافیت شورا بخشی از 
اطلاعاتی که باید در این مورد در 
بارگذاری شود، صورت  سایت 
گرفت و آیتم هایی هم به سیاست 
شفافیت در این دوره اضافه شده 
است اما آنچه در این مورد در هر 
دو شورا روی زمین مانده است، 
بحث افشای حقوق مدیران از پایه 
ششم به بالاست که در شورای 
قبل روی زمین ماند و در این شورا 
هم به صورت کامل روی زمین 
مانده است و تنها پایه حقوق این 
مدیران در سایت شفافیت به روز 
رسانی شده است. از سوی دیگر 
هر از گاهی فیش های حقوقی  
ده هامیلیونی از شورای ششم به 
بیرون منتشر می شود که اعضای 
شورای شهر را به پاسخگویی و 
برخی اقدامات در این زمینه وادار 
می کند. در گذشته بعد از اینکه 
فیش حقوقی رئیس دفتر یکی 
از اعضای شورای شهر افشا شد و 
مشخص گردید این عضو شورای 
شهر فرزند خود را در دفتر به 
کارگرفته است؛ اعضای شورای 
شهر در این ارتباط توضیحاتی 
دادند و قرارداد شورا با این فرزند 
نجومی بگیر شورای شهر تهران، 
لغو گردید. اخیرا نیز برخی رسانه ها 
از فیش حقوقی 46 میلیونی یکی 
از کارمندان شورا رو نمایی کردند 
که با واکنش اعضای شورای شهر و 
شهردار تهران روبه رو شد. علیرضا 
زاکانی در جمع خبرنگاران در 
پاسخ به سوالی مبنی بر چرایی 

اعطای حقوق 46 میلیون تومانی 
به مسئول حراست شورای شهر 
تهران، گفت: باید بررسی های لازم 
در این رابطه انجام شود و فیش 
مورد بررسی قرار گیرد. وی ادامه 
داد: مبلغ مندرج در فیش فقط 
حقوق نبوده و بلکه ملحقات حقوق 
نیز داشته است؛ اما دستور می دهم 
ریز مبالغ فیش مورد بررسی قرار 
گیرد تا در رابطه با آن اطلاع رسانی 
شود. مهدی چمران رئیس شورای 
شهر نیز در خصوص دریافت حقوق 
حدود 46 میلیون تومانی یکی از 
مدیران شورای شهر تهران، گفت: 
در ارتباط با این موضوع باید به این 
مسئله توجه شود که فیش حقوقی 
منتشر شده برای این فرد مربوط 
است به بهمن ماه که بیش ترین 
دریافتی را با توجه به پایان سال 
داشته است. او در ادامه گفت: البته 
این نکته نیز نباید فراموش شود 
که این فرد کارمند شهرداریست 
و دریافت حقوق وی نیز از طریق 

شهرداری انجام می شود. 
 درنهایت

 از قرار معلوم حقوق های نجومی 
کارمندان مدیریت شهری که این 
روزها از طریق رسانه های مختلف 
افشاگری  آن  میزان  مورد  در 
اما  قانونی نیست  می شود، غیر 
این  ارقام  در  شفافیت  فقدان 
فیش های حقوقی موجب می شود 
شاخک های جامعه در مورد این 
حقوق ها به حرکت در آید. از این 
جهت اگر در بستر سامانه های 
چنین  با  ارتباط  در  شفافیت 
دریافتی هایی اطلاع رسانی شود، 
آنگاه جامعه واکنش شدیدی به 
این موارد نشان نخواهد داد. البته 
اختلاف دریافتی حقوق نهادهای 
جای  جامعه  سوی  از  مختلف، 
پرسش دارد. ناصر امانی، عضو 
شورا در این ارتباط گفته است 
»براساس مصوبات قبلی پارلمان 
شهری پایتخت و آنچه در مصوبات 
بودجه ۱4۰۱ و ۱4۰۲ شهرداری 
آمده است، مدیریت شهری باید 
حقوق تمام مدیران و کارکنان خود 
را به صورت دقیق و به روز در سامانه 

شفافیت شهرداری تهران بارگذاری 
کند. دریافتی کارکنان شورای شهر 
تهران نیز جزو مواردی است که 
شهرداری مکلف به بارگذاری کامل 
آن در سامانه شفافیت است، زیرا 
طبق قانون، کارکنان شورای شهر 
تابع قوانین و مقررات شهرداری 
هستند.« همچنین صادقی عضو 
دیگر شورای شهر و رئیس کمیته 
شفافیت و شورای شهر تهران در 
گفت وگو با ایلنا در این ارتباط گفت: 
براساس قوانین مصوب مجلس، نه 
فقط شورا و شهرداری تهران، بلکه 
تمام نهادهای اجرایی موظفند که 
دریافتی های خود را در »سامانه 
ثبت حقوق و مزایا« بارگذاری 
کنند. همچنین براساس مصوبات 
قبلی شورای شهر، شهرداری تهران 
نیز به طور خاص وظیفه دارد که 
تمام پرداختی های کارکنان شورا 
و شهرداری را در »سامانه شفافیت 
شهرداری تهران« بارگذاری کند. 
وی افزود: تا کنون چنین اقدامی نه 
توسط شهرداری تهران و نه توسط 
سایر نهادهای اجرایی کشور اجرا 
نشده است، زیرا این ابهام قانونی 
وجود دارد که کدام قسمت از 
یا  دریافتی  رقم  فیش حقوقی، 
احکام حقوقی باید در سامانه های 
مربوطه بارگذاری شود. این ابهام 
نیز فقط مختص شهرداری تهران 
نیست، بلکه در تمام دستگاه های 
مشمول این قانون وجود دارد، البته 
رفع این ابهام کار ساده ای است 
و برای این منظور، هیات دولت 
باید یک درخواست استفساریه 
به مجلس بدهد و شهرداری نیز 
باید چنین درخواستی را به شورای 
شهر تقدیم کند تا پس از بررسی در 
مراجع تصویب کننده این مصوبات، 
مشخص شود که آیا فیش حقوقی 
کارکنان باید در سامانه های مربوطه 
بارگذاری شود یا قرار دادن ارقام 
دریافتی یا احکام حقوقی در این 
سامانه ها کفایت می کند. صادقی 
با اشاره به تاکید شورای شهر به 
تکمیل  برای  تهران  شهرداری 
در  به خصوص  شفافیت  سامانه 
زمینه بارگذاری دریافتی کارکنان 
و مدیران مدیریت شهری در این 
سامانه گفت: در آخرین جلسه 
کمیته شفافیت شورای شهر تهران 
که در اسفند سال گذشته با حضور 
برگزار شد،  مدیران شهرداری 
تاکید داشتیم مدیران شهرداری 
باید هر قسمت از ابهاماتی را که در 
حوزه شفافیت و بارگذاری موارد 
مختلف در سامانه مربوطه نسبت 
به مصوبات شورا دارند، به صورت 
مکتوب برای شورا بنویسند تا ما 
هم این ابهامات را در صحن شورا 
بررسی کنیم و پاسخ آنها را در قالب 
استفساریه به شهرداری تهران 

ارائه کنیم. 

یــادداشـــت
توافقیبهضررصهیونیستها

احمد دستمالچیان
  دیپلمات و کارشناس روابط بین الملل

»آرمان ملی« از شفافیت بر زمین مانده در شورای ششم گزارش می دهد
دوعضو شورای شهر تهران: انتشار فیش های حقوقی الزام قانونی است

ایرانوروسیهمیتوانندبه
مرکزصادراتاقلامغذایی

تبدیلشوند
معاون اول رئیس جمهور و دستیار ویژه 
رئیس جمهور روسیه روز شنبه آخرین 
وضعیت پروژه ها و همکاری های مشترک 
دو کشور را در چارچوب کریدور شمال – 
جنوب، همکاری های حوزه انرژی، حمل و 
نقل و گسترش مناسبات تجاری فیمابین 
بررسی کردند. محمد مخبر در دیدار ایگور 
لویتین دستیار ویژه رئیس جمهور روسیه 
با اشاره به افزایش تبادل هیات های سیاسی 
و اقتصادی میان تهران و مسکو، گفت: 
خوشبختانه اجرای طرح ها و پروژه های 
مشترک دو کشور از روند خوبی برخوردار 
هستند و پیگیری جدی و مستمر روسای 
جمهور دو کشور نیز زمینه رفع موانع و 
سرعت بخشیدن به روند اجرای توافقات را 
فراهم کرده است. معاون اول رئیس جمهور 
افزود: جمهوری اسلامی ایران و روسیه 
می توانند با تولید و سرمایه گذاری مشترک، 
به مرکز صادراتی برخی اقلام غذایی در 
منطقه تبدیل شوند و بخشی از نیازهای 
کشورهای منطقه را تأمین کنند. این دیدار 
پنجمین ملاقات دستیار ویژه رئیس جمهور 

روسیه با مخبر در 6 ماه گذشته است. 

چالشهای
نمایشگاهبینالمللی

دادستان کل کشور در نامه ای خطاب 
به معاون اول رئیس جمهور ضمن بیان 
چالش های متعدد بهداشتی، اجتماعی و 
امنیتی در ایام برگزاری نمایشگاه بین المللی 
تهران، بر بهره مندی مناسب از ظرفیت های 
موجود در نمایشگاه شهر آفتاب تاکید کرد. 
در بخشی از نامه حجت الااسلام محمد جعفر 
منتظری آمده است: در حال حاضر برگزاری 
نمایشگاه های ملی و بین المللی صنعتی، 
اقتصادی، فرهنگی و... غالباً توسط شرکت 
سهامی نمایشگاه های بین المللی تهران 
وابسته به وزارت صنعت، معدن و تجارت 
انجام می گیرد و از آنجا که شرکت مذکور، 
همزمان، صادر کننده مجوز و برگزار کننده 
نمایشگاه است؛ موضوع تعارض منافع در 
این خصوص مطرح است. به علاوه، ترافیک 
سنگین ایجاد شده در یکی از مناطق پرتردد 
کلانشهر تهران و تشدید آلودگی هوا به عنوان 
یکی از معضلات اصلی شهر به ویژه در زمان 
فعالیت مجموعه نمایشگاه بین المللی تهران 
از جمله چالش های بهداشتی، اجتماعی و 
امنیتی مشهود و ملموس پایتخت است که 
نگرانی ها و اعتراضات متعددی را از سوی 
شهروندان محترم و دستگاه های نظارتی، 

انتظامی و امنیتی در پی داشته است. 

کمیتهکنترلتورم
دروزارتبهداشت

وزیر بهداشت و درمان درباره این که 
وزارتخانه متبوعش چگونه می تواند به تحقق 
شعار سال کمک کند و چه تمهیداتی را 
در این زمینه اندیشیده است بیان کرد: در 
رابطه با فرمایش حضرت آقا، کمیته های 
مختلفی را در بحث کنترل تورم و افزایش 
تولید در وزارتخانه تشکیل داده ایم.  بهرام 
بانک  سندیکاها،  با  گفت:  عین اللهی 
مرکزی و جاهای دیگر در حال مذاکره 
هستیم که بتوانیم تسهیلات بیشتری را 
به تولیدکنندگان دهیم. وی با اشاره به 
مهار  در  دانش بنیان  شرکت های  نقش 
تورم و افزایش تولید، عنوان کرد: امسال 
ما ۵۳ درصد رشد دانش بنیان داشتیم و 
امیدواریم بتوانیم این عدد را بیشتر کنیم 
چراکه دانش بنیان ها می توانند در بحث 
زمینه  در  که  رفع مشکلاتی  و  تولید 
درمانی  مراکز  بیمارستانی و  تجهیزات 
وجود دارد، کم کنند. یک آمار بسیار جالبی 
که بخواهم بدهم این است که حدود 4۰ 
درصد از تجهیزاتی که در بیمارستان ها و 
مراکز درمانی مورد نیاز است را الحمدا... 

دانش بنیان ها توانسته اند تولید کنند. 

دشمنمیخواهدحجابرا
امنیتیکند

رئیس فراکسیون امر به معروف و نهی از 
منکر مجلس با بیان این که دشمن می خواهد 
حجاب را امنیتی کند، اظهار کرد: دشمن با 
امنیتی کردن حجاب به دنبال جوسازی 
است و این که ذهنیت های منفی را القا کند 
تا بتواند راه به جایی ببرد. پشت این قضیه 
غرض نیکویی هم وجود ندارد جز این که 
مساله حجاب را امنیتی کرده و مشکلی برای 
جامعه ما به وجود آورد. محمدرضا مبلغی 
درباره این که چه طور می توان مساله حجاب 
را به دور از تنش و دو دستگی تبیین کرد، 
گفت: همان طور که رهبر انقلاب فرمودند 
دشمن برای کارهای خود برنامه دارد پس 
ما هم باید برنامه داشته باشیم؛ برنامه ما 
باید در راستای کرامت حفظ بانوان باشد. 
برخورد شدید، سخیف، سطح پایین و یا 
برخورد همراه با تندی نمی تواند برنامه 
مناسبی برای حفظ کرامت زن باشد. باید 
برنامه  ریزی درستی شود تا مساله حجاب به 

خوبی تبیین شود. 

تبدیل امیدهای دشمن 
به یاس 

  فرمانده کل سپاه با بیان اینکه 
امروز امیدهای دشمن به یاس و 
یاس مومنان به امید تبدیل شده 
است تاکید کرد: امروز ایران اسلامی، 
کانون سیاست های منطقه ای و 
حتی جهانی شده است و حجم و 
شعاع قدرت انقلاب و جمهوری 
اسلامی ایران، جهانی است. سردار 
سلامی با تاکید بر اینکه در فتنه 
اخیر دشمنان حتی ابایی نداشتند 
اعلام کنند رسماً از براندازی حمایت 
می کنند، تصریح کرد: استراتژی 
تحریم تشدید شد و راهبردهای 
انزوا در قلب سیاست های دشمنان 
اسلامی  جمهوری  به  نسبت 
ایران قرار گرفت و عملیات روانی 
سنگین جهانی علیه ملت ایران و 
انقلاب اسلامی و قائمه آن یعنی 
رهبر عظیم الشأن انقلاب اسلامی 
و نیز رکن سدید انقلاب یعنی سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی شکل 
گرفت و حمله به رهبری عزیز که 
منشا و مولد قدرت است آشکارا در 

دستور کار قرار گرفت. 

ویـــــــژه

خبــــــر

 بیژن عبدالکریمی: 

عرصهازخردمندانتهیشدهاست
آرمان ملی: یک استاد دانشگاه با اشاره به چنددستگی 
و فضای ملتهبی که در جامعه و میان اقشار مختلف مردم 
ملموس است، اظهار داشت: در گفتمان انقلاب گویی 
با قحط الرجال روبه رو هستیم تا عرصه برای جولان 
کوتاه قامتان عرصه اجتماعی فراهم شود. بیژن عبدالکریمی 
گفت: هزینه سازی ها در شرایطی است که به شدت نیازمند 
آرامش هستیم. با این وجود هر روز عواملی آرامش ملت 
را به هم می ریزند. در برهه ای به بهانه مرگ مهسا امینی 
جامعه را به کل به هم ریخت و در زمانی که کشور به سمت 
آرامش نسبی می رفت، بحث حمله بیولوژیک  به مدارس 
دخترانه پیش آمد و در حالی که خیال مردم از استرس 
راحت نشده است، عده ای تندرو دوباره مقوله حجاب را 
با شدت و حدت زیادی مطرح می کنند. در واقع عوامل 
خارجی دست به دست هم داده اند تا مردم در این شرایط 
آرامش را محال بدانند و در نتیجه جامعه از مسیر اعتدال 
و پیشرفت خارج شود. نیرو های امنیتی باید دلایل این  
مسائل را پیگیری کنند. از سوی دیگر معلوم نیست، برخی 
از مسئولان و دست اندرکارانی که روی موضوع های حساس 
تکیه می کنند، رفتارشان صادقانه است یا برای راضی 
نگه داشتن مدیران بالادستی دست به چنین اقدام هایی 
می زنند. البته برخی مسئولان هم ممکن است، صداقت 
نداشته باشند. چرا که فرزندان برخی از آن ها حجاب سختی 
ندارند. در کل باید گفت، فضای بدی شده است و متاسفانه 
عرصه از خردمندان تهی شده و به دست کوتاه قامتان افتاده 
است. استاد فلسفه توضیح داد: در واقع  افرادی هستند که 
شرایط را درک نمی کنند و مسائل حاشیه ای و سطحی را 
برابر جامعه قرار می دهند و در راستای مصلحت نظام سلطه 
قدم برمی دارند. کافی است نگاه کنیم که در مساًله مهسا، 
اتفاق مدارس دخترانه و حمله به سفارت آذربایجان بحث 
حجاب را مطرح می کنند. در واقع وقتی این ها را کنار هم 
بگذاریم به نظر می آید این مسائل طبیعی نیست. در واقع 
نیرو هایی فعال هستند که نمی خواهند ایران روی آرامش 

را ببیند. 

سفردبیرشورایامنیتملیارمنستان
بهایران

دبیر شورای امنیت ملی ارمنستان روز یکشنبه به منظور 
دیدار با مقامات ایرانی به تهران سفر می کند. دفتر آرمن 
گریگوریان، دبیر شورای امنیت ملی ارمنستان اعلام کرد که 
وی قرار است امروز )یکشنبه( نهم آوریل عازم تهران شود. وی 
در جریان این سفر با علی شمخانی، دبیر شورای امنیت ملی 

ایران دیدار خواهد کرد. 

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام:

این ملت سزاوار هر خدمتی است

 نباید به نان و بنزین
 دست بزنیم 

 اختلاف میان کشورهای 
منطقه به سود دشمنان است

  محمد شاهی عربلو، نماینده 
ادوار مجلس گفت: »دولت باید 
تلاش کند تا مدیریت خاصی در 
قبال ارزاق مردم داشته باشد. 
مخصوصاً معتقدم که نان و بنزین 
نباید دست بخورد و نباید این ها را 
تکان دهند، حداقل این است که تا 
حل مشکلات ریشه ای اقتصاد به 
قیمت این دو قلم دست نزنند، بعد 
از حل ریشه ای مسائل اقتصادی 
می شود این ها را بهینه کرد اما الان 
در وضعیت فعلی اصلًا نباید به این 
دو قلم دست بزنند که قطعا مسائل 
و مشکلات اقتصادی، اجتماعی 
و سیاسی زیادی ایجاد می کند. 
باید به سرمایه گذاران دنیا ثابت 
در  آنها  کنیم که سرمایه های 
کشور امن است و هیچ خطری 
برای سرمایه های آنها نخواهد 
بود، و دولت باید در عمل این را به 
اثبات برساند. پای سرمایه گذاران 
مشکلات  شود،  باز  کشور  به 
اقتصادی، تورم، بیکاری و اشتغال 

حل می شود

و  للهیان  امیرعبدا حسین   
امور  وزرای  بایرامف  جیحون 
خارجه جمهوری اسلامی ایران  و 
جمهوری آذربایجان طی دو دور 
گفت وگوی تلفنی )شب جمعه و 
عصر شنبه( گفت وگوی مبسوطی 
در خصوص تحولات موجود در 
مناسبات دو جانبه باکو و تهران 
منطقه ای  موضوعات  برخی  و 
داشتند. در این گفت وگوهای 
صریح و شفاف، مشکلات و سوء 
تفاهمات موجود و راه حل های 
برون رفت از وضعیت جاری مورد 
بحث و تبادل نظر قرار گرفت و 
طی آن طرفین بر احترام متقابل 
به حسن همجواری و حاکمیت 
و تمامیت ارضی یکدیگر تاکید 
کردند. امیرعبداللهیان با اشاره 
صهیونیستی  رژیم  توطئه  به 
علیه انسجام، امنیت و پیشرفت 
کشورهای منطقه، گفت: از وجود 
اختلاف میان کشورهای منطقه، 

صرفا دشمنان سود می برند. 

   ایران و عربستان با وساطت چین مشکلات قریب به 7 سال 
گذشته خود را کنار گذاشته و در صدد هستند روابط دیپلماتیک 
خود را آغاز کنند. برقراری روابط ایران و عربستان در شرایط حاضر 
برمعادلات منطقه ای و بین المللی اثر گذار خواهد بود. برقراری 
روابط ایران و عربستان بر روی روابط سایر کشورها با ایران نیز 
اثر گذار خواهد بود زیرا کشورهای منطقه می توانند در سایه دوستی 
و برادری و با یکدیگر همکاری داشته باشند. این مورد خواست 
جمهوری اسلامی ایران است چرا که تهران در طول چهار دهه 
گذشته اعلام کرده که بدون هرگونه دخالت خارجی می تواند با 
کشورهای همسایه وارد گفت وگو شده و نظم امنیتی منطقه را با 
مشارکت همه کشورها برقرار کنند. اکنون این شرایط فراهم شده 
که ایران و عربستان با همکاری سایر کشورهای منطقه به مشارکت 
در مورد ثبات و امنیت منطقه بپردازند. با دعوت عربستان از آقای 
رئیسی بر عمق روابط تهران و عربستان افزوده خواهد شد چرا که 
عالی ترین مقامات دو کشور بر همکاری های مشترک بین دو کشور 
مسلمان تاکید خواهند کرد. اگر ایران و عربستان بتوانند با یکدیگر 
همکاری کرده و در نتیجه این همکاری تنش های منطقه ای روبه 
کاهش بگذارد آنگاه شاهد خواهیم بود که توافق ایران و عربستان 
بر روی نگاه سایر کشور ها به برجام اثر خواهد گذاشت و غربی ها هم 
تمایل بیشتری برای احیای برجام از خود نشان می دهند کما اینکه 
در روزهای قبل وزیر خارجه ایران و فرانسه با یکدیگر گفت وگوهایی 
داشتند و هر دو به اجرای برجام و بازگشت به مفاد برجام تاکید 
داشتند. در نتیجه توافق ایران و عربستان می تواند بر توافقات ایران 
و کشورهای غربی اثر گذاشته و روابط ایران با غرب را در زمینه 
احیا برجام، بهبود دهد. در اینجا تنها کشوری که از توافق ایران 
با عربستان و توافق ایران با هر کشوری و توسعه روابط ایران زخم 
خواهد خود تل آویو است و چرا که صهیونیست ها تمام تلاش خود را 
بر روی این موضوع متمرکز کرده بودند که ایران را به انزوا بکشند تا 
از این طریق تهران نتواند مشکلات خود را با غرب حل و فصل کند. 
صهیونیست ها با اختلاف افکنی بین ایران و کشورهای اسلامی به 
دنبال منافع خود هستند و صهیونیست ها با اختلاف افکنی بین 
کشورهای مسلمان است که حیات خود را تضمین می کنند. از این 
منظر توافق بین ایران و عربستان برای صهیونیست ها بسیار سنگین 
تمام خواهد شد و تل آویو تمام تلاش خود را خواهد کرد که توافق 
اخیر بین ایران و عربستان رابه هر بهانه ای بر هم بزند که این بار با 
توجه با ریشه دار بودن مذاکرات ایران و عربستان، به نظر نمی رسد 
صهیونیست ها بتوانند این خواست خود را اجرایی کنند. چینی ها 
به این علت که حضور آمریکا در منطقه تضعیف شده و آمریکایی ها 
دیگر نمی توانند مانند گذشته حضور تاثیر گذار در منطقه داشته و 
در تصمیم گیری ها اثر بگذارند؛ با استفاده از این فرصت قصد دارند 
جای پای آمریکا را پر کنند. از این طریق از مسیر اقتصادی به منطقه 
وارد شدند و برای اینکه بتوانند محیط مناسبی برای سرمایه گذاری 
خود در منطقه ایجاد کنند باید کانون های بحران در منطقه را امن 
کرده و بحران در منطقه را به صفر برسانند در نتیجه چین واسط 
بین ایران و عربستان شد و پکن این نقش مثبت خود را در آینده 

ادامه خواهد داد. 

  آرمان ملی: در اولین جلسه صحن مجمع 
در سال جدید که به ریاست آملی لاریجانی و با 
حضور رئیس قوه قضائیه، دبیر و سایر اعضای 
مجمع تشکیل شد، ادامه تدوین سیاست های 
کلی دریامحور در دستور کار قرار گرفت. در 
ابتدای این جلسه، آیت ا... آملی لاریجانی با اشاره 
به وقایع سال گذشته، گفت: سال گذشته سال 
پرفراز و نشیبی بود و تلخی ها و شیرینی هایی بر 
ملت ما گذشت. فتنه هایی ظهور کرد که دشمنان 
برای ملت ما ترسیم و برای آن هماهنگی ها و 
هزینه های گزاف کرده بوده اند اما ملت بصیر 
ایران با حضور مقتدرانه خود، توطئه ها را ناکام 
گذاشت و این از الطاف حق تعالی است که این 
سرمایه گرانقدر الهی و اجتماعی را در اختیار 
نظام ما قرار داده است و ملت را برای مقابله با 
دشمنان آماده ساخته و مردم با بصیرت و وقت 
شناس با حضور میلیونی در راهپیمایی ها، حجت 
را بر همگان تمام کردند و همه فریبکاری ها 

رئیس مجمع تشخیص  ناکام گذاشتند.  را 
مصلحت نظام با آرزوی اینکه، سال جدید سال 
گشایش های بزرگ برای ملت و پیروزی های 
بزرگ برای کشور باشد، گفت: این ملت سزاوار 
.. مسئولان  . هر خدمتی هستند و ان شاءا
می بایست برای گشایش امور، از هیچ تلاشی 
فروگذار نکنند. وی افزود: از سخنان حکیمانه و 
راهگشای رهبر معظم انقلاب در جلسه پریروز در 
دیدار با مسئولان نظام قدردانی می کنیم، ایشان 
خطوط روشنی را برای کارگزاران نظام ترسیم 
کردند و البته با وجود اینکه مخاطب اصلی دولت 
محترم بود اما معظم له قوا و دستگاه های دیگر 
را هم مخاطب قرار دادند. تاکید ایشان بر حل 
مسائل معیشتی مردم و گرفتاری های اقتصادی 
کشور بود. مقام معظم رهبری بر تحقق شعار سال 
که مهار تورم و رشد تولید است، تاکید کردند و 
خطوط اصلی و الزامات و راهکارهای آن را ترسیم 
فرمودند. امیدواریم همه مسئولین دست به 

دست هم بدهند و هماهنگ حرکت کنند تا 
منویات ایشان اجرایی شده و برای سفره مردم 
گشایش حاصل شود. وی تاکید کرد: ما مطمئن 
هستیم که قوای مختلف و مسئولان برای تحقق 
این منویات تلاش دارند و ان شاءا... خداوند هم 
کمک خواهد کرد تا کاهش تورم علی رغم دشوار 
بودن، محقق شود. مجموعه سرمایه ها و امکانات 
غنی موجود در کشور و نیروی انسانی متخصص 
و جامعه جوان و منابع فراوان گشایش ها را ممکن 
می کند. امیدواریم در مجمع تشخیص مصلحت 
نیز در چارچوب وظایف و ماموریت هایش توفیق 
خدمت داشته باشیم. بنا بر این گزارش، پس از 
ارائه نظر کمیسیون زیربنایی و تولیدی مجمع، 
نماینده سازمان برنامه و بودجه و رئیس سازمان 
بنادر و کشتیرانی و تبادل نظر اعضای مجمع، 
بند دوم سیاست های توسعه دریامحور به این 
شرح مصوب شد: »سیاستگذاری یکپارچه و 
مدیریت منسجم و هم افزای توسعه دریامحور، 
همراه با تقسیم کار ملی، برای بهره گیری مؤثر 
و بهینه از ظرفیت ها، منابع و ذخایر مناطق 
ساحلی و دریایی« در این جلسه که فرمانده 
نیروی راهبردی دریایی ارتش و نیروی راهبردی 
دریایی سپاه و نماینده شورای توسعه مکران نیز 
حاضر بودند، مقرر شد پیشنهادهای تکمیلی 
این بند در کمیسیون زیربنایی و تولیدی مجمع 
بررسی شود. در این جلسه همچنین دریادار علی 
شمخانی، دبیر شورای امنیت ملی، گزارشی از 
تحولات منطقه و مذاکرات و توافقات حاصل 
شده با برخی کشورهای منطقه به اعضای 

مجمع ارائه کرد.


